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VELKOMMEN TIL VILD MED VILJES ÅRSRAPPORT

KÆRE LÆSER
Vi har kastet os ud i noget helt nyt. For første gang 
lægger vi et tværsnit henover vores partneres indsats 
på biodiversitetsområdet. 

Vi har sendt et spørgeskema ud til samtlige af vores 
partnere med en række spørgsmål omkring deres vild 
med vilje-indsats, og samlet det til denne udgivelse vi 
har kaldt en årsrapport.

Det er hverken en årsrapport i regnskabsteknisk 
forstand, eller en videnskabelig opgørelse over, hvor 
mange flere arter som er kommet til på partnernes 
arealer. Snarere er det en indsigt i, hvordan kommuner, 
virksomheder, uddannelsesinstitutioner og boligselska-
ber mv. har valgt at forvalte deres partnerskab i Vild 
Med Vilje. 

Vild Med Vilje handler nemlig i høj grad om holdnings- 
og praksisændringer, og en ny måde at anskue de 
arealer, hvor vi bor og arbejder. Vi tror på, at hvis vi får 
øjnene op for naturen omkring os, så vil det også påvir-

Christina Kaaber-Bühler 
Direktør i Vild Med Vilje

ke de valg vi træffer, når vi køber ind, bygger nyt og sætter 
krydser i stemmeboksen. Og forhåbentlig kan det være med 
til at stoppet tabet af biodiversitet, inden det er for sent. 
 
Jeg har især bidt mærke i, at en stor del af partnernes vild 
med vilje-indsats først og fremmest handler om at gøre en 
forskel for - og glæden ved - naturen. Branding, eksterne 
krav eller besparelser er sekundære begrundelser. 

Det overraskede mig også, hvor få der bruger deres partner-
skab i deres kommunikation, og hvor mange der gerne ville 
bruge det mere.  

Tak til alle de partnere, der har brugt tid på, at besvare 
spørgsmål fra os, og dermed bidraget med væsentlige ind-
sigter, som vi sammen kan bruge til at styrke foreningens 
arbejde for mere og vildere natur. 

Jeg håber også du kan blive klogere!

God læselyst!

Vild Med Vilje årsrapport 2023
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Kategori 1: Børnehaver, skoler, andelsforeninger på en 
enhed m.fl. 

Opstartsgebyr: 1500 kr. eks. moms. 
Årligt kontingent: 1200 kr. eks moms.

Kategori 2: Små virksomheder [1-15 ansatte**], kirker, 
grundejerforeninger, campingpladser mv.:
Opstartsgebyr: 4000 kr. eks. moms. 
Årligt kontingent: 2000 kr. eks moms.

Kategori 3: Mellemstore virksomheder [16-100 ansatte**], 
boligselskab mv.:
Opstartsgebyr: 7500 kr. eks moms.
Årligt kontingent: 3500 kr. eks moms.

Kategori 4: Kommuner, store virksomheder [over 100 
ansatte**], større uddannelsesinstitutioner, boligorganisati-
oner (hovedorganisation) mv.:
Opstartsgebyr: 10.000 kr. eks moms.
Årligt kontingent: 5000 kr. eks. moms.

PARTNER I VILD MED VILJE
Denne årsrapport er baseret på et spørgeskema sendt ud til Vild Med Viljes 
partnere. 

Vild Med Vilje har 108 partnere*. Partnerne tæller virksomheder, kommu-
ner, boligforeninger, sportsklubber og uddannelsesinstitutioner, der alle 
har arealerne og gør en aktiv indsats for at skabe plads til den vilde natur 
på egne arealer. Af dem har 29% udfyldt skemaet. 

Der er stor variation i partnernes arealmæssige muligheder, økonomi og 
generelle rammevilår. Men uanset om man er en kommune eller en bolig-
forening, er fællesnævneren ønsket om at invitere naturen indenfor. 

Vil du også være en del af Vild Med Vilje-fællesskabet? Skriv til kontakt@
vildmedvilje.dk

*Fem partnerskaber er udeladt fra undersøgelsen, da de har karakter af projekter, 
og dermed ikke forankret i en specifik organisation med eget cvr-nummer.

Vild Med Vilje årsrapport 2023
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RESPONDENTERNES AREALER OG ORGANISATION

Andre
[4]Uddannelses

institution [3]

Bolig-
organisationer

[8]
Kommune

[5]

Virksomheder
[11]

Fordeling af respondenterne på organisation

Vild Med Viljes partnere dækker en meget bred og sam-
mensat gruppe med meget forskellige vilkår og mulig-
heder for at gøre naturtiltag.

Partnerne i Vild Med Vilje er inddelt i fem hovedkatego-
rier: Virksomheder, kommuner, boligorganisationer, ud-
dannelsesinstitutioner og ”andre” som dækker over bla. 
kulturinstititioner, kirker, fonde, sportsforeninger m.m.
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Det er relevant for undersøgelsen at kende fordelingen, 
da der er stor forskel på rammevilkårene mellem de 
forskellige partnere. 

Vi har desuden spurgt ind til hvilke typer arealer som 
partnerne råder over, da det selvsagt har stor betyd-
ning for de vilde udfoldelsesmuligheder.

Hvor vildt kan det blive?
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HÆNDERNE I JORDEN
- Naturtiltag på partnernes arealer

Generelt er der stor spredning og 
meget variation i de indsatser som 
bliver gjort på partnernes arealerne. 
Dette er glædeligt, da det er vigtigt 
for at skabe plads og levesteder for 
så mange  arter som muligt. 

De mest almindelige tiltag for biodi-
versiteten er, at lade græsset gro og 
udså vilde, hjemmehørende blom-
sterblandinger. Disse er blandt de 
enkleste og hurtigst virkende tiltag, 
man kan gøre for biodiversiteten. 

Samtidig er tiltagene både umid-
delbare og synlige, så der ligger en 
stor kommunikativ værdi i disse, ikke 
mindst i kombination med skiltning. 

Rigtig mange lader også dødt ved 
ligge og opfører kvashegn. Dette 
giver levesteder for mange insekter 
og andre smådyr, og når det døde 
plantemateriale gradvis bliver omsat 
sættes gang i en masse af naturens 

processer, som ellers ikke ville have fået 
mulighed for at udfolde sig. 

Bevaring af gamle træer er også højt på 
listen, og dette er glædeligt, da det er 
noget af den natur som er meget længe 
om blive genskabt. Der er stor mangel 
på gamle træer i det danske landskab, 
da de fleste bliver fældet inden de når 
at blive “veteraner”, der danner levested 
for mange andre slags organismer, 
såsom fugle, insekter og svampe. 

Udlægning af sten og etablering af jord-
volde rangerer også højt på listen. Dette 
er gavnligt for bla firben og insekter. 

Vand i landskabet er dog underre-
præsenteret, og det er et væsentligt 
indsatsområde som der er mangel på 
i naturen., og vi vil fremadrettet gøre 
mere for at inspirere og opkvalificere 
vores partnere til at gøre en indsats på 
dette område

Hvilke naturtiltag har I gjort på jeres vild med 
vilje-arealer?

0 20% 40% 60% 80% 100%

Afbrænding

Andet

Græsning med dyr

Etableret mere vand i landskabet

Udlagt sand

Skrabet det øverste tørvelag/jordlag

Vi har ladet allerede vilde arealer stå

kvashegn

Etableret volde eller andre typer niveauforskelle

Høslæt

Udlægning af sten

Bevaret gamle træer

Ladet dødt ved ligge/ tilført

Ladet græsset gro

Udsået vilde hjemmehørende blomster

Vild Med Vilje årsrapport 20236
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Partnerne observerer en betydelig forskel i 
de arealer, som de udlægger som Vild Med 
Vilje. Og mange oplever, at de er lykkedes 
med deres vilde indsats, mens en tilsvaren-
de andel mener, at det er for tidligt at sige. 
Dette skal ses i lyset af, at de fleste partnere 
kun har været i gang i få år eller mindre, 
hvilket ikke er længe på naturens tidsskala. 

NYE NATURTILTAG SKABER SYNLIGE 
RESULTATER

Fx. er jordbier blevet 
glade for vores bede ud 
mod Frederikssundsvej.

””

Vi har fået lavet en insekttælling 
i 2023 og fandt 119 forskellige 
insektarter i de vilde bede i Valby 
sammenlignet med kun 7 arter i 
kontrolareal (alm. græsplæne).

””

Vi har efter anvisning fra jer slået og fjer-
net vores afklip en eller to gange om året 
fra nogle arealer. Det har givet nogle store 
kompostbunker som har givet mange nye 
former for liv, og samtidig er jorden blevet 
mere fattig og har derfor gradvist ændret 
vegetation. Mange nye planter og blomster 
har fået plads.

””
0 5 10 15 20

Flere svampe

Flere fugle

Ved ikke/kan ikke svare

Flere edderkopper

Flere pattedyr (mus, harer, flagermus etc.)

Flere hjemmehørende blomster

Flere insekter

Flere blomster

Hvilke ændringer i biodiversiteten har I 
bemærket på jeres Vild Med Vilje arealer?

Ved ikke

nej

Det er for tidligt at evaluere

Ja

Oplever I, at I er lykkedes med de ambitioner, I havde omkring at få mere vild 

natur på jeres arealer?
Flere er skeptiske

Ja (45%)Det er for tidligt 
at sige (13%)

 Nej 

(6%)
Ved ikke/kan ikke 

svare (10%)

Størstedelen af respondenterne har oplevet 
flere blomster og flere insekter på deres 
arealer. Dette er en logisk følge af, at mange 
har udplantet blomsterblandinger. Mange 
oplever også flere pattedyr og fugle.

Hvor vildt kan det blive?

Oplever I, at I er lykkedes med de 
ambitioner, I havde omkring at få 
mere vild natur på jeres arealer?

Antal respondenter
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Vi bliver ofte mødt med den forestilling, at vild med 
vilje-tiltag er en spareøvelse i forklædning. Svarerne fra 
partnerne fortæller dog en anden historie.

72% af vores partnere oplyser, at prisen på drift er 
ca. den samme som ved normal drift. 21% oplyser, at 
det er blevet dyrere, mens 7% oplyser, at det er blevet 
billigere.

Man kan altså ikke regne med at spare penge på at 
lægge driften om til at drifte arealer med fokus på 
biodiversitet. Omvendt er der heller ikke nødvendigvis 
merudgifter forbundet med det. Det bør ses som en an-
derledes måde at pleje udearealer på, der ligger inden 
for de eksisterende økonomiske rammer. 

DYRERE

7%

21%

72%
Ca. det samme

Billig
ere

Er det jeres vurdering at der er blevet billi-
gere eller dyrere at drifte arealer med bio-
diversitet, sammenlignet med det I havde 
tidligere (eksklusiv anlæg)?

VILD MED VILJE-TILTAG 
IKKE EN SPAREØVELSE

Tidligere slog et firma græsset hver 10 dag i sommer-
sæsonen - nu kommer der en større karavane og høste 
en eller to gange om året med store maskiner, og så 
har vi brugt overskydende penge til nye områder eller 
bede.

”” Gammeldags græsslåning er med den teknologi, som 
vi har til rådighed, billigere og hurtigere end pleje af 
en blomstereng, men der findes muligvis metoder og 
hjælpemidler, vi ikke endnu har lært at kende.

””

Vild Med Vilje årsrapport 2023
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Branding og signalværdi

“Herlighedsværdi” - glæden ved at opleve naturen tæt på

Ønske om
 at gøre en forskel for biodiversiteten 

Hvad har været de primære drivers for, at 
jeres virksomhed/organisations begyndte at 
arbejde med biodiversitet?

Det er et grundlæggende ønske om at gøre en forskel for 
biodiversiteten og glæden ved naturen i sig selv, som er de 
primære drivers bag næsten alle respondenders arbejde for 
biodiversiteten. 

Branding og signalværdi har betydning for halvdelen af respon-
denterne, hvilket kan være nært beslægtet med den næste 
søjle; ønske fra medarbejdere, borgere mv. som primær driver. 
Det er således ikke kun på beslutningsniveau, at man ønsker at 
arbejde for at fremme biodiversiteten, men også længere nede 
i systemet. 

Eksterne incitamenter i form af krav fra ny lovgivning og 
økonomiske hensyn i form af ønsker om besparelser angives 
i meget begrænset omfang primære drivers. Dette var over-
raskende, da nye rapporteringskrav fra EU pr 2024 har fyldt 
meget i debatten omkring virksomheders arbejde med biodi-
versitet i det forgangne år. 

Det er med andre ord i høj grad vilje og begejstringen, der 
driver værket.

PARTNERNE ØNSKER AT 
GØRE EN FORSKEL
 - Drivers for arbejdet med biodiversitet

Hvor vildt kan det blive?
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RACERBANENS SKJULTE NATURPERLER
Case

Motorsport og natur lyder måske som et umage 
par, men ikke desto mindre viste der sig, at gem-
me sig lidt af en naturperle omkring racerbanen 
Nørlundbanen.  

Dansk Automobil Sports Union henvendte sig til 
Vild Med Viljes sekretariat med ønske om at få et 
fagligt blik på hvad de kan gøre for biodiversite-
ten på landets racerbaner. Som pilotprojekt blev 
Nørlundbanen, som er en del af Ikast og Om-
egns Motor Klub, udvalgt til et nærmere eftersyn 
af, hvad der gemte sig langs racersporet. 

Opgaven sendte Vild Med Vilje videre til Marie 
Uth fra virksomheden Naturlig Havedesign, der 
blev en del af Vild Med Viljes leverandørkorps i 
2023. Og det var et overraskende syn, der mødte 
hende:

“Da jeg kom ud til Nørlundbanen en sen august-
dag, blev jeg mødt af det smukkeste blomsterflor 
på banearealet. Selve motorbanen er en bred, 
gruset vej med mange sving, og det viste sig, at 
alt restarealet rundt om selve banen stort set 
får lov at passe sig selv. Det overraskede mig, at 

motorklubbens arealer faktisk er en form for fri-
sted for mange vilde arter – både planter, insekter 
og større pattedyr.”, fortæller Marie Uth

Vild natur kommer sjældent af sig selv, men 
kræver de fleste steder en aktiv indsats. Uden at 
være opmærksomme på det, havde driftsfolkene 
på banen gjort en masse naturvenlige tiltag, og 
resultatet var, at området havde fået lov at udvikle 
sig til lidt af et ”uopdaget” åndehul for mange 
forskellige arter.   

Grønnere motorsport
Dansk Automobil Sports Union (DASU) er hoved-
organisation for al organiseret bilsport i Danmark. 
Organisationen har 8.000 medlemmer fordelt på 
ca. 80 klubber rundt omkring i landet. Og selv om 
racerløb er sjovt, så er DASU bevidste om, at mo-
torsport påvirker miljøet negativt. Derfor arbejder 
organisationen intensivt på at reducere klubbernes 
klima- og miljøpåvirkningen.

“Vi arbejder hårdt på at få den fossile brændstof i 
forbrændingsmotorer byttet ud med noget andet – 
det kan faktisk godt lade sig gøre.” fortæller Jens 

Nørlundbanen viste sig at være fuld af liv, da Dansk Automobil Sports 
Union satte sig for at undersøge potentialet for biodiversitet i samarbejde 
med Vild Med Vilje.

Vild Med Vilje årsrapport 202310
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Færgemann, klimaansvarlig. Klubudvikling i DASU

Forslag til nye naturtiltag
Som opfølgning på besøget og kortlægningen af arter udarbejdede 
Marie Uth en naturplan for banen, hvor den eksisterende natur-
værdi blev nøje beskrevet. Formålet var, at sikre, at plejen også 
fremadrettet tager højde for den naturværdi, som allerede er til 
stede. 

Desuden fik DASU med sig en række forslag til nye biodiversitets-
fremmende tiltag. Blandt andet anbefalede Marie Uth, at lavninger 
til regnvand blev udvidet, og at fælde en række selvsåede nåletræ-
er og lade dem ligge som dødt ved og kvas, samt bore huller i, så 
de er indflytningsklar til insekter på udkig efter et levested. I stedet 
for nåletræerne vil der blive plantet løvfældende træer og buske. 

Så selvom der allerede var masser af liv omkring banen, ligger der 
altså stadig en opgave for DASU i at sikre dens fortsatte eksistens 
og videreudvikling. Og det tog DASU til sig, og organisationen gik 
straks i gang med at rulle planen ud. 

“Jeg tror på at projektet er med til at sikre, at naturværdierne på 

banen bliver bevaret. Hvis vi ikke havde arbejdet 
med naturplanen, ville klubben ikke ane, at der var 
noget natur at bevare.”, fortæller Marie Uth.  

I DASU er man også begejstrede for resultatet, og 
her ser man et stort potentiale fremadrettet, både 
for naturen og for mennesker: 

“Ved at kortlægge, bevare og styrke den lokale flora 
og fauna arbejder vi mod en mere harmonisk sam-
eksistens mellem motorsport og natur. Dette gavner 
ikke blot klimaet og biodiversiteten, men giver 
dejlige, grønne oplevelser mellem planter og dyr for 
vores medlemmer og besøgende på vores anlæg.” 
fortæller Michella Skov, projektmedarbejder i DASU

Og den analyse er Marie Uth enig i:

“Jeg fornemmer at DASU fik blod på tanden, og vil 
gøre meget for at udleve Vild med Vilje-tankerne på 
landets motorbaner som en positiv modvægt til en 

ellers noget negativ historie om motorsportens klima-
belastning.”, fortæller Marie Uth. 

Vild Med Viljes direktør Christina Kaaber-Bühler ser 
det som et rigtig godt eksempel på, hvad Vild Med 
Vilje-fællesskabet kan, og hvilken forskel det kan gøre 
at blive opmærksom på naturen omkring os: 

“Jeg synes casen fra Nørlund er et vidunderligt ek-
sempel på, hvordan naturen spreder sig, så snart den 
får lov. Vi kan godt nogle gange være lidt sortsynede, 
og blive i dårligt humør, når vi kigger på naturens 
tilstand i Danmark. Men det er enormt opløftende, at 
se hvor hurtigt og vitalt naturen kan komme igen, hvis 
bare den får lov. “, fortæller Christina Kaaber-Bühler, 
direktør i Vild Med Vilje

Flere klubber har efterfølgende kontaktet DASU for 
også at være en del af biodiversitetsindsatsen. DASU 
og Vild Med Vilje vil derfor i 2024 arbejde for at søge 
finansiering af flere biodiversitetsindsatser på landets 
racerbaner. 

Vandhul langs racerbane

Besøg på Nørlundbanen
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ØKONOMIEN BEGRÆNSER ARBEJDET FOR BIODIVERSITET
Økonomien er den primære barriere for at skabe plads til mere biodiversitet. Det er 
dog stadig under halvdelen af respondenterne, der angiver dette. Manglende vilje 
eller interesse for udvikling rangerer også højt, og dette er et væsentligt punkt at 
adressere, da arbejdet med biodiversitet bør ses som en kontinuerlig proces, frem 
for et engangstiltag. Pladsmæssige konflikter rangerer også højt på listen.

Det er en kulturændring som tager tid og 
handler om hvor meget vores beboere og 
bestyrelser forstår emnet

””

Arbejdet kræver projektlederkapaci-
tet og ændringer i interne politikker, 
hvilket vi har arbejdet på, for at kunne 
gennemføre forvildningen på en me-
ningsfuld måde.

””

Vi mangler folk til at løse opgaven. 
(Der mangler folk til alle opgaver)””

Hvad er de primære barrierer ift. til at påbe-
gynde nye/flere tiltag til gavn for naturen på 
jeres areal(er)?

0 3 6 9 12 15

Vi har udført alle de tiltag, 
der giver mening på vores areal(er)

Det ville kompromittere arealernes øvrige funktioner 
(f.eks forhindre adgang til tekniske installationer).

Manglende viden om mulighederne for videre udvikling

Andet

Modstand mod de vilde arealer, 
f.eks. Ift forventninger til æstetik eller anden brugsværdi

Manglende velegnede ”tæmmede” arealer at forvilde

Manglende vilje eller interesse for videre udvikling 
blandt beslutningstagere i organisationen eller interessenter

Manglende økonomisk råderum

9

13

8

8

7

6

3

3

Antal respondenter

Vild Med Vilje årsrapport 2023



13

Når man omlægger udearealer til at tage hen-
syn til biodiversiteten, er det et andet syn og 
en anderledes æstetik end mange er vant til. 
Især i vinterhalvåret hvor insekter er gået i hi, 
planter er afblomstret og træerne ikke læn-
gere bærer frugt. Det kan (i nogles øjne) se 
rodet ud, og skabe modstand mod indsatsen. 
Derfor har vi spurgt ind til hvilken modtagelse 
initiativerne har fået

MODTAGELSE AF BIODIVERSITETSTILTAG

I begyndelsen blev vild med vilje- tiltagene 
fulgt af hovedrysten og undren hos mine folk. 

Nu synes de fleste at det er godt og nødven-
digt - og selvom det giver flere irriterende 
insekter på terrassen i frokostpausen!

””

Folk var generelt 
positive
(39%)

Ja, blandt få
(45%)

Ja, blandt 
mange
(16%)

Oplevede I modstand mod biodiversitetsindsat-
sen internt i jeres organisation da i gik i gang?

Generelt må vi konkludere, at tiltagene bliver 
vel modtaget. 85% beretter, at have mødt lidt 
eller ingen modstand mod initiativerne internt 
i egen organisation. Og to ud af tre oplever, 
at flere er positive efter initiativerne er gået i 
gang. Ingen oplever at flere er skeptiske. 

Så sidder man som beslutningstage og overve-
jer at blive partner i Vild Med Vilje, men speku-
lerer over omverdenens reaktioner, så kan man 
ifølge vores respondenter tage det roligt.

Ved ikke
(10%)

uændret
(26%)

Flere er positive
(65%)

Hvordan har holdningen til jeres biodiversitetsindsats ændret sig internt fra I 
gik i gang frem til i dag?

Flere er skeptiske (0%)

Hvordan har holdningen til jeres 
biodiversitetsindsats ændret sig in-
ternt fra I gik i gang frem til i dag?

Hvor vildt kan det blive?
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På Antonibakken med udsigt til Præstø Fjord var Vor-
dingborg Kommunes driftsmedarbejdere samlet en tirsdag 

morgen i maj til en af fire kursusdage i naturens tegn. Med sig havde de 
taget gravemaskiner, trillebøre og pælebord, for når dagen var slut, ville 
landskabet være omformet og gjort indflytningsklar til nye arter.

På kurset fik driftsmedarbejderne en introduktion til - og andre gen-
opfrisket - tiltag, der fremmer biodiversiteten. Der blev blandt andet 

udplantet hjemmehørende 
stiklinger fra gartneriet Lille 
Vilde Frø, etableret kvas-
hegn og udlagt dødt ved og 
etableret jordbunker. 

”Sådan en dag her er vigtig 
for, at vi får en fælles forstå-
else for, hvad vej det er vi vil 
gå med vores områder, når 
det drejer sig om biodiversi-
tet”, fortæller Kit Johansen, 
anlægsgartner i Vording-
borg Kommune.

Hvorfor alt det arbejde?
Antonibakken var tiligere landbrugsjord, men i forbindelse med et byud-
viklingsprojekt, er en del af området nu udlagt som rekreativt område 
med fokus på biodiversitet.
Efter årtiers gødning og landbrugspraksis er arealet - efter naturens 

standarder 
- meget næringsrige. Bevoksnin-
gen på Antonibakken var derfor domineret af 
græs og mælkebøtter, som trives på de betingelser. Og 
det er der ingen knaphed på i det danske landskab. 

Manglen på græsseres nedbidning af vegetation og roden i 
jorden, skaber ikke de forstyrrelser i landskabet, som kan lade 
andre arter komme til. Derfor må kommunens driftsfolk finde 
maskinerne frem og agere heste og urokser. Og det er en 
meget anderledes tilgang, end mange driftsfolk traditionelt set 
har været vant til. 

Natur på ”skæve” arealer
Vordingborg Kommune har været partner i Vild Med Vilje siden 
2019, og da kommunen vandt konkurrencen DKVild - Danmarks 
Vildeste Kommune i 2022 med projektet Knudshoved Odde, 
var der vist ingen tvivl om, at man tog arbejdet med vild natur 
alvorligt. 

Det er dog ikke kun i de store, sammenhængende naturare-
aler, som kommunen prioriterer. I mange parker og “skæve” 
arealer er der etableret tiltag til gavn for biodiversiteten. Og 
det er også kommunens ambition, at de private haveejere har 
en rolle at spille. Derfor har Vild Med Vilje udarbejdet ti film 
med gode råd til private haveejere, som en del af indsatsen for 
naturen. Læs mere i den orange boks på næste side. 

Vordingborg Kommune klæder 
driftsfolk på til at nørde natur
Vordingborg Kommune fik hjælp til opkvalificering af kommunens driftsfolk af Vild Med Vilje. I 
løbet af fire kursusdage fik kommunens grønne medarbejdere viden om etablering af naturtiltag.

Case

Vild Med Vilje årsrapport 202314
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De ti gode råd:

- Etabler kvasbunker
- Sten i haven 
- Blomstrende buske og træer
- Lad græsset gro
- Vilde urter
- Bevar store træer
- Lad dødt ved ligge
- Vandhuller
- Bar jord og bunker
- Drop giften

Ti gode råd til haveejereBiodiversitetstiltag kræver faglighed
Kurserne har været afholdt af Vild Med Vilje, som på flere af kurserne 
har trukket på eksterne eksperter. Brian Willum Petersen også kendt 
som ’Bille-Brian’ er lokal insektekspert, og har fulgt områdets udvikling 
fra landbrugsjord til bynatur, deltog på et af kurserne, mens Vild Med 
Vilje leverandør Kim Pless-Schmidt (AkvaKim) deltog på et kursus om 
biodiversitet i ferskvand. 

“Den her indsats er et godt eksempel på, hvad det er man får ud af at 
være partner i Vild Med Vilje. Arbejdet med biodiversitet er en faglighed, 
derfor er efteruddannelse vigtig. På disse kurser skaber vi en konkret fy-
sisk forandring, samtidig med vi fylder viden på driftsfolkene. Fantastisk 
måde at kombinere teori og praksis. Og så skaber det et fællesskab.”, 
fortæller Christina Kaaber-Bühler

Fedt at nørde
Antonibakken har nu fået en række nye landskabselementer. Og et bor-
de-bænkesæt er der også blevet plads til, for det er stadig meningen, at 
borgerne skal kunne gå tur og nyde udsigten.

”Når vi er samlet, så får vi de samme informationer, og vi kan lære ting - 
nogle af os er lidt nørdede, og det kan smitte af på andre. Man er nødt til 
at have driften med i det her, for ellers bliver det halvhjertet.” fortæller 
Kit Johansen.

“Og så er det altid fedt, at nørde.” afslutter hun.

Foruden kommunens egne arealer, er det 
også en væsentlig prioritet for Vordingborg, 
at få borgerne med på at arbejde for mere 
biodiversitet. 

Derfor hjalp Vild Med Vilje kommunen med 
at udarbejde 10 film om tiltag man selv kan 
gøre for biodiversiteten.

Filmene kan ses på: https://t.ly/_AUhI 

Vil du også have hjælp til din naturindsats?
Book os til workshops, foredrag eller hjælp 
til kommunikation. 

Skriv til kontakt@vildmedvilje.dk og hør 
nærmere.

Telefonerne tages i brug, når arterne op Antonibakken skal 
bestemmes. 

Stillbilleder fra filmene:

15
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SKÆRPEDE FORVENTNINGER OM AT TAGE 
ANSVAR FOR BIODIVERSITSKRISEN

Ja
Nej

Oplever I et stigende forventningspres til at I tager ansvar for at stoppe 
biodiversitetskrisen?

Flere er skeptiske

NejJa

Oplever I et stigende 
forventningspres til 
at I tager ansvar for 

at stoppe 
biodiversitetskrisen?

37% 63%

0 2 4 6 8 10

Fra markedsmekanismer 
(f.eks. efterspørgsel på produkter og ydelser 
der tager hensyn til biodiversitet)

Fra medier, bøger, forskning og andre udgivelser

Fra myndigheder og lovgivere

Internt (fra medarbejdere, borgere, beboere, elever m.fl)

Fra en generel holdningsændring i samfundet

Hvis ja, hvorfra?

Bevidstheden om biodiversitetskrisen er sti-
gende. Det mærker vi i Vild Med Vilje, og det er 
det billede får man, hvis man følger med i både 
dækningen i pressen og fra politisk niveau. Det 
er med andre ord oppe i tiden. 

Men det er ikke bare snak. Det er også blevet 
til regulær lovgivning, der i årene fremover 
løbende blive udrullet og omfatte flere og flere 
virksomheder. 

Med CSRD-direktivet som træder i kraft fra 
starten af 2024 pålægger nye rapporteringskrav 
de største virksomheder at fremlægge deres på-
virkning af biodiversitet. Virksomheders arbejde 
for at fremme eller minimere egne aktiviteters 

påvirkning af biodiversiteten vil derfor fremover kunne 
sammenlignes på tværs, og få en indflydelse på f.eks. 
mulighederne for at tiltrække investeringer.

Det er dog ikke noget som et flertal af partnerne lader 
til at være påvirket af. Kun 37% svarer, at de oplever 
et stigende forventningspres for at tage ansvar for 
at stoppe biodiversitetskrisen. Man kan spekulere i 
om det skyldes, at partnerne føler sig på forkant med 
udvikling, eller måske at det reelle pres fortsat ligger 
et stykke ude i fremtiden. 

Af de 37% er det den generelle holdningsændring i 
samfundet, der fylder mest. Dernæst kommer interne 
forventninger fra medarbejdere, beboere m.m. 

Markedsmekanismer fylder fortsat ganske lidt.

Vild Med Vilje årsrapport 2023

0 10Antal respondenter
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”Vi ville gerne kunne dokumentere effekten 
og har bl.a. talt med den lokale skole om at 
de bør komme en gang om året i biologi for 
at fange og tælle insekter og dokumentere 
udviklingen af planter på arealerne.. Dog 
uden noget resultat endnu fra skolen”

””

...hjælpe os med at leve op til EU’s krav i 
CSRD og Kunming-Montreal framework””

Ja
Nej

Ville det være interessant for jer, at der fandtes en form for certifice-
ringsordning, standard eller anden måde at kvantificere jeres biodiver-
sitetsindsats?

Ja Nej

Ville det være interessant 
for jer, at der fandtes en 

form for certificeringsord-
ning, standard eller anden 
måde at kvantificere jeres 

biodiversitetsindsats?

I et omfang der giver mening - ikke omkost-
nings og tidstungt som DGNB

””Respondenterne ønsker, at der i højere grad bør være ensarte-
de retningslinjer for arbejdet med biodiversitet. Et flertal vil af de 
adspurgte viser interesse for en form for standard, certificerings-
ordning eller lignende, der ville gøre partnerne i stand til at måle og 
sammenligne deres indsats.

62% 38%

Interesse for certificering

17Hvor vildt kan det blive?
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Et flertal af de adspurgte mener ikke, der bliver gjort 
nok for at stoppe tabet af biodiversitet fra politisk ni-
veau. En betydelig andel svarer ved ikke/vil ikke svare. 
Dette skal ses i lyset af, at en del af respondenterne  er 
ansat i kommuner, og dermed selv er en del af en po-
litisk styret organisation. Ingen af de adspurgte mener, 
at myndighederne gør nok.
 

Vild Med Vilje årsrapport 2023

DER GØRES IKKE NOK FOR AT STOPPE TABET 
AF BIODIVERSITET FRA POLITISK NIVEAU

0 5 10 15 20

AndetServicering af partnere Samarbejder om konkrete naturtiltag Advocacy, kampagner og interessevaretagelse blandt borgere og politikere Analyser, vidensdeling og øgning af faglighed 
Hvad mener I, at Vild Med Vilje bør prioritere 
i vores arbejde?

Analyser, vidensdeling og øgning af faglighed 

Advocacy, kampagner og interessevaretagelse blandt 
borgere og politikere 

Samarbejder om konkrete naturtiltag 

Servicering af partnere 

Andet 

Nå vi spørger partnerne om hvilke indsatser Vild Med 
Vilje bør prioritere, svarer størstedelen, at fokus bør 
ligge på analyser, vidensdeling og øgning af faglighed. 
advocacy, kampagner og interessevaretagelse blandt 
borgere og politikere, samt samarbejder om konkrete 
naturtiltag kommer i anden række. 

Ved ikke/vil ikke svare

Nej

Ja

Mener I, at man fra politisk niveau gør nok for at stoppe tabet af biodi-
versitet?

Mener du, at man fra 
politisk niveau gør 

nok for at stoppe ta-
bet af biodiversitet?

Ved ikke/vil ikke 
svare
(19%) 

Nej 
(81%)
 

Ja

Antal respondenter
0 155 10
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KOMMUNIKATION AF PARTNERSKAB

Nej

Ja

Bruger I jeres medlemskab af Vild Med Vilje aktivt i f.eks. markedsføring, årsrapport eller 
lignende?

Ved ikke/vil ikke svare

Nej
Ja

Ville I gerne bruge jeres vild med vilje- indsats mere i jeres kommunikation?

Ville I gerne bruge jeres vild med vilje- 
indsats mere i jeres kommunikation?

Bruger I jeres medlemskab af Vild Med Vilje 
aktivt i f.eks. markedsføring, årsrapport 
eller lignende?

Vild Med Vilje-partnerskabet giver mulighed for at 
bruge Vild Med Viljes navn og logo til at fortælle 
omverdenen om de tiltag man gør for biodiversite-
ten. Vi ved, at mange især har glæde af at bruge det 
i forbindelse med skiltning af de vilde arealer. 

Spørger vi ind til om partnerne bruger medlemska-
bet aktivt i en bredere branding og markedsførings-
sammenhæng, er det imidlertid ikke flertallet som 
benytter sig af den mulighed. Men mange vil gerne 

bruge det i højere grad end de gør i dag. Det kan 
dels skyldes, at mange giver udtryk for, at bran-
ding ikke har været en del af deres overvejelser 
omkring at blive partner. 

Men der kan også være kulturel modstand mod 
Vild Med Vilje som koncept. En respondent giver 
direkte udtryk for, at det ikke er noget, der giver 
positiv omtale i vedkommendes del af landet. 

Hvor vildt kan det blive?

[Vild Med Vilje ] Ikke en kendt 
spiller i vores område. Det vil 
skræmme mere en gavne herude 
på landet.

””

Vi sørger ofte for at have en 
reference til vores medlem-
skab til VMV - for at få det 
gode budskab spredt

””48%

29%

23%

Nej (32%)

Ja (68%)

Ja

Ved ikke /
Vil ikke svare

Nej
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Hvor tilfredse er I med jeres partnerskab I 
Vild Med Vilje (på en skala fra 1-6)

Gennemsnitlig bedømmelse: 
(på en skala fra 1-6)

4,30

Hvad er den primære årsag til, at I har valgt 
at melde jer ind i foreningen Vild Med Vilje?

0
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AndetErfaringsudveksling med andre Vild Med Vilje-partnereHjælp og vejledning fra sekretariatetStøtte af biodiversitetsdagsordenenMulighed for branding/signalværdi udadtilHjælp til konkrete tiltag på jeres arealer med hjælp fra leverandører

Hjælp til konkrete tiltag på jeres area-

ler med hjælp fra leverandører 

Mulighed for branding/signalværdi 

udadtil 

Støtte af biodiversitetsdagsordenen

Hjælp og vejledning fra sekretariatet 

Erfaringsudveksling med andre 

Vild Med Vilje-partnere 

Andet

HØJ TILFREDSHED MED PARTNERSKAB

Adspurgt om hvor tilfredse vores partnere er med deres medlemskab 
på en skala fra 1-6 svarer størstedelen fire eller derover. Der er dermed 
en høj grad af tilfredshed, men også plads til forbedring som vi må tage 
til efterretning. 

Der kan være forskellige årsager til at partnerne har valgt at melde sig 
ind i foreningen Vild Med Vilje, og derfor også hvilke forventninger man 
har til partnerskabet. Størstedelen af respondenterne angiver, at de øn-
sker at støtte biodiversitetsdagsordenen, mens mulighed for branding 
og signalværdi også rangerer højt. 

Vild Med Vilje årsrapport 2023

 - Men også plads til forbedring
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NYE PARTNERE OG LEVERANDØRER I 2023

Blandt partnerne har vi blandt andet fået organisationer med 
store arealer såsom Københavns Lufthavn og KFI. Nogle har fra 
start været fuld af virkelyst - f.eks. VIBO, der har omdannet brugte 
minkbure til kvashegn. Andre har vi og vores leverandører hjulpet 
godt i gang. 

ABJoJo

Disse partnere kom til i 2023:

Akvakim

Wood by Jeppe

Disse leverandører kom til i 2023:

Vild Med Viljes leverandørkorps blev udvidet betragteligt i 
2023. Det afspejler, at vi får flere henvendelser omkring etable-
ring af vilde områder og levesteder. 

Vi har blandt andet fået nye stærke kompetencer ind omkring 
etablering af vandhuller fra Anura og AkvaKim. Træenigheden 
er eksperter træer og Naturengen hjemmehørende frø samt 
meget andet. 

Vild Med Viljes medlemsbase er vokset i det forgangne år, og vi har 
fået en række nye partnere og leverandør med i vores vilde fællesskab. 

Vild Med Vilje partnere
Vild Med Vilje leverandører

21
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Medlemmer af 
facebook-gruppen

’Vild Med Vilje’:

48.360

Private haver tilmeldt 
Vild Med Vilje-kortet på 

vildmedvilje.dk

4690

DE PRIVATE VILDE MED VILJE
Vild Med Vilje er ikke kun for dem med CVR-nummer. 

Private haveejere og andre typer lodsejere er også en meget 
aktiv del af Vild Med Vilje-fællesskabet. Og selvom de ikke har 
været hovedfokus i rapporten, fortjener de også opmærksom-
hed. 

Alle private kan kalde sig Vild Med Vilje uden at være medlem 
eller registreret af foreningen. Derfor har vi ikke overblik over 
alle de aktiviteter, som spirer i villakvarterne overalt i landet.

Rigtig mange er dog flittige til at dele og søge viden og inspira-
tion på de digitale platforme. Facebook-gruppen Vild Med Vilje 
danner rammen om livligt et fællesskab, hvor både forskere og 
nybegyndere er velkomne. Gruppen oplevede en stor vækst i 
medlemmer, og et generelt et højt aktivitetsniveau i 2023. 

På denne side har vi samlet en række nedslagspunkter fra det 
digitale univers.  

Vild Med Vilje årsrapport 2023

Opslag i 
facebook-gruppe i 

2023

6650

Arrangementer tilmeldt 
Vild Havedag:  

 29

500.819

Reaktioner (likes, kom-
mentarer og delinger) i 

facebook-gruppen i 2023

99.301
Kommentarer i 

facebook-gruppen i 2023

Følgere på LinkedIn

4546

Bliv medlem af Vild Med Vilje-gruppen på 
facebook: www.facebook.com/groups/vildmedvilje

Private kan ikke blive medlemmer af Vild Med Vilje, men 
man kan støtte foreningen økonomisk, og dermed bidrage 
til foreningens arbejde for mere vild natur i Danmark. 

Gå ind på vildmedvilje.dk/stoet og læs mere

Vær med - bliv vild privat

Besøg på 
vildmedvilje.dk i 

2023

178.693
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Som nævnt i forordet, er denne årsrapport den 
første, men næppe den sidste i rækken. Vi har 
som forening sat os den opgave, at komme et 
spadestik dybere og rykke et par længder tættere 
på vores partneres arbejde for mere vild natur. Og 
denne rapport er et væsentligt led i den proces.

Der er sket meget på biodiversitetsområdet 
siden foreningen Vild Med Vilje blev stiftet. Fra 
begyndelsen har vi haft som fokus, at få så mange 
med i Vild Med Vilje-fællesskabet, som muligt. For 
alene det at få virksomheder, offentlige instituti-
oner mv. til at forholde sig til deres påvirkning af 
biodiversiteten, var en udfordring. 

I dag er biodiversitetskrisen blevet en del af den 
palette af ansvarlighedsinitiativer, som det for-
ventes, at virksomheder forholder sig til. Og som 
konsekvens af udrulningen af CSRD-direktivet, 
skal de største virksomheder pr. 2024 rapportere 
på deres påvirkning af biodiversiteten. Det skal 
vi naturligvis være rustede til at hjælpe vores 
partnere med.

CSRD-direktivet kan sætte gang i en masse bio-
diversitetsinitiativer, men der er også en risiko 
for, at det bliver en skrivebordsøvelse, hvor biodi-
versitet bliver endnu en række i et stort regneark, 

Fra begejstring til forandring
 - Opsamling og reflektioner 

som man kan sætte hak ved. Sådan fungerer 
naturen ikke, og vi ser som vores opgave, at 
holde vores partnere til ilden, være garanter 
for fagligheden og sikre, at der bliver udviklet 
og fulgt op på effekterne af de indsatser, der 
udføres i takt med at projekter modnes.

Vi går derfor en spændende tid i møde. Det 
er glædeligt, at der er kommet større fokus på 
biodiversitetskrisen, men det er også et udtryk 
for, at udfordringerne er enorme.

Vi har som organisation både mulighed, men 
også et ansvar for, at konvertere begejstring og 
opmærksomhed til forandring og forbedring. Det 
kræver, at vi udvikler os som organisation, så 
vi kan byde ind med konkrete løsninger, skarp 
faglighed og klare visioner for fremtiden. 

Med denne rapport står vi bedre rustet til at 
løfte den opgave. Og når årsrapporten for 2024 
udkommer, vil vi gradvist kunne opbygge et 
sammenligningsgrundlag og følge udviklingen 
fra år til år. 

Lad os se hvor vildt det kan blive!
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